
در فوتبال ایران همیشه افرادی وجود 
دارند که همه از مصاحبه های آنها 
وحشت دارند. یکی از این پیشکسوتان 
غزال تیزپای سابق تیم ملی است 
که هر زمان میکروفن مصاحبه را 
روبه روی خودش ببیند به تمام کم و 
کاستی ها و مشکلاتی که در فوتبال 
وجود دارد خواهد تاخت.خداداد در 
آخرین مصاحبه اش از داستان علیرضا 
بیرانوند تا وضعیت تیم ملی و دستیاران 
امیر قلعه نویی همه را زیر بار انتقاد 

قرار داد.
 

دلالان نقش اول نقل و 
انتقالات هستند

خداداد عزیزی پیشکسوت فوتبال 
درباره وضعیت نقل و انتقالات لیگ 
برتر فوتبال و رقم های قرارداد بالا 
اظهار کرد: »واقعاً سخت است در این 
باره صحبت کنم، چون بحث مالی 
بازیکنان است و آنها زحمت می کشند 
و یکسری حق و حقوق هایی دارند، اما 
یکسری قرارداد ها و سقف هایی عنوان 

می شود که آدم تعجب می کند. چطور 
می شود این رقم های عجیب و غریب 
در فوتبال مان است اما در حالی که 
کیفیت فوتبال مان با ارقام قرارداد ها 
اصلاً قابل مقایسه نیست. متأسفانه 
نقل و انتقالات بیشتر حاشیه است و 
حاشیه آن به فضای مجازی برمی گردد 
که خیلی ها در آن از جمله دلالان نقش 

دارند. خیلی جذاب و جالب نیست.«
 

 بیرانوند خودش 
حاشیه ساز شد

او درباره بحث انتقال علیرضا بیرانوند 
به تیم استقلال که این روز ها درگیری 
بین سرخابی ها به وجود آورد و مدیران 
استقلال هم استعفا دادند، گفت: 
»همین که هواداران جلوی باشگاه ها 
جمع می شوند نشان می دهد که 
ین  ا و  رد  ا د د  جو و متشنجی  جو 
نشان می دهد خیلی اوضاع خوب 
نیست. به نظرم علیرضا بیرانوند از 
پرسپولیس نخواهد رفت و این اتفاق 
برای بیرانوند جذاب نخواهد بود و یک 
مقدار حاشیه ها را برای خودش بیشتر 
کرد. بازی رسانه ای بود و همیشه این 
اتفاقات در فوتبال ما هست و اصلاً قرار 
نبود این اتفاق بیفتد و فقط برای بالا 
بردن ارقام نقل و انتقالات بود. این پروژه 
را برخی دلالان و ذی نفعان برای گران 
شدن بازیکنان اجرا کردند. تیم های 
استقلال و پرسپولیس بزرگ هستند و 
این همه حاشیه برای این ۲ تیم خوب 
نیست. من فکر می کنم مدیران ما 
فوتبالی نیستند و نوع برخورد با چنین 

مسائلی را نمی دانند.«
 

 بازی های تدارکاتی 
سیاسی است

پیشکسوت فوتبال درباره اینکه آیا 
تورنمنت کافا کمکی به تیم ملی فوتبال 
کرد، گفت: »نه، این مسابقات و بازی 
با افغانستان و قرقیزستان کمکی 

به ما نمی کند و اگر ۲ تیم ملی A و 
B در ورزشگاه آزادی بازی می کردند 
کیفیتش بیشتر از این رقابت ها بود. 
فکر کنم جنبه فنی اش زیاد بود که 
گل هم از افغانستان بخوریم. شاید 
بازی با ازبکستان یک مقدار کیفیت 
فنی داشت و این تیم خیلی خوب 
برابر ما بازی کرد. خیلی از تیم ها با ما 
بازی نمی کنند و بودجه اش را نداریم 
تا با تیم های بزرگ بازی کنیم و شاید 
چاره ای نداریم که در این تورنمنت ها 
شرکت کنیم، اما جذابیتی نداشت. ما 
بازی های تدارکاتی نداریم و تیمی با ما 
بازی نمی کند و این شرایط سیاسی 
کشورمان است و ربطی به فوتبال 

ندارد. خدا به خیر کند.«
 

الهویی از کجا آمده!
او درباره اظهارات مایلی کهن علیه 
یلی کهن  »ما ن کرد:  بیا قلعه نویی 
بازیکن و سرمربی تیم ملی فوتبال 
بوده و من درباره صحبت هایش نظری 
ندارم. به نظرم بعضی از حرف هایش 
بیراه و بی ربط نیست. البته من از 
قلعه نویی به خاطر انتخاب دستیارانش 
گله می کنم و جای سؤال دارم که 
الهویی از کجا می آید و یکدفعه مربی 
تیم ملی فوتبال ما می شود. با تمام 
احترامی که برای الهویی قائل هستم، 
اما ایشان ۷ بازی سرمربی تیم گل گهر 
بوده است و نتایجش مشخص است. 
ما چطور می توانیم تیم ملی خود را به 
او بدهیم، در حالی که در تیم گل گهر 
با آن همه سرمایه و بازیکن نتایج 

ضعیفی گرفت.« 

 قلعه نویی باید 
جنم بیشتری داشته باشد

خداداد در انتقاد به قلعه نویی ادامه 
داد: »یک گله دیگر هم دارم که 
قلعه نویی در بازی با کنیا سردار آزمون را 
به تیم ملی دعوت کرد و ۷ روز فیفادی از 

باشگاه بایر لورکوزن خواسته می شود 
که او را در اختیار تیم ملی ایران بگذارند 
اما او در گنبد والیبال بازی می کرد. ما 
باید جوابگوی باشگاه لورکوزن هم 
باشیم که بازیکنش به جای بازی 
در تیم ملی فوتبال ایران در گنبد 
والیبال بازی می کرده است و این 
خیلی جذابیت ندارد. با تمام احترامی 
که برای آزمون، قلعه نویی و فدراسیون 
فوتبال قائل هستم، اما قلعه نویی و 
کادر فنی تیم ملی بیشتر از این باید 
جنم داشته باشند که یک بازیکن این 
کار را نکند. ما این همه فوتبالیست با 
سابقه ملی داریم، یکدفعه چه جوری 
می شود که الهویی سر درمی آورد و به 
عنوان نفر اول کادر ما انتخاب می شود. 
در مورد سردار آزمون که ارتباط خوبی 
هم با او دارم، اما نمی پذیرم که بازیکن 
به جای حضور در تیم ملی فوتبال 
برود در گنبد و والیبال بازی کند. 
این مسائلی است که قلعه نویی را به 
مرور زمان دچار مشکل خواهد کرد. 
همچنین قلعه نویی چطور قبول کرد 
که قراردادش را تا بعد از جام ملت های 
آسیا ببندد و این هم برایم سؤال است. 
همانطور که کی روش قرارداد ۲ ساله و 
۴ ساله می بندد باید یک مربی ایرانی 
هم تا جام جهانی قرارداد ببندد. به 
نظرم قلعه نویی خودش کوتاهی کرد و 
اینکه قبول کرد تا جام ملت های آسیا 
باشد به خودش ضربه زده است و این 
نشان می دهد که می توانند به راحتی 

ما را عوض کنند.«
 

 با دعای مردم 
شاید قهرمان شویم

عزیزی در مورد شرایط تیم ملی در 
جام ملت های آسیا گفت: »در جام 
ملت های آسیا کار سختی با تیم های 
ژاپن، کره جنوبی، عربستان و استرالیا 
داریم؛ تیم هایی که سطح فوتبال شان 
از آسیا فراتر رفته است. مگر اینکه 

مردم در ایام محرم دعا کنند تا تیم های 
ژاپن و کره جنوبی بازیکنان زیر ۲۰ ساله 
خود را بیاورند، چون آنها برای ۴ سال 
آینده برنامه ریزی می کنند. ما دعا کنیم 
که آنها با جوانان خود بیایند تا قهرمان 

شویم.«
  

ظلم بسیار بزرگی است که ما 
در جام ملت ها قهرمان شویم

عزیزی درباره اظهارات کنعانی زادگان 
که تیم ملی با قلعه نویی می تواند 
قهرمان آسیا شود، گفت: »همه آدم ها 
می توانند مدعی شوند و امید چیز 
بدی نیست و فوتبال جذابیتش این 
است که هیچ وقت نمی توانیم درباره 
آینده اظهارنظر کنیم. شاید تیم های 
ژاپن و کره جنوبی روی کاغذ بهتر از 
ما باشند، اما فوتبال هیچ وقت چیزی 
را تعیین نمی کند و در زمین مسابقه 
بعد از ۹۰ دقیقه مشخص می شود. 
شاید روز هایی که با ژاپن و کره بازی 
می کنیم روزشان نباشد و توپ های 
آنها به گل نرود و توپ های ما به گل 
برود. این اتفاقات برای من در بازی 
با استرالیا افتاد و در روزی که استرالیا 
می توانست به راحتی ما را ببرد بازی ۲ بر 
۲ شد و ما به جام جهانی رفتیم. امکان 
دارد با اتفاقات قهرمان جام ملت های 
آسیا شویم، اما اگر واقع بینانه و با دید 
کارشناسی و فوتبالی نگاه کنیم ظلم 
بسیار بزرگی است که ما در جام ملت ها 
قهرمان شویم و تیم ژاپن قهرمان نشود. 
تیم های ژاپن و کره جنوبی برنامه ریزی و 
آینده نگری می کنند و نقشه می کشند و 
برای آینده طراحی می کنند؛ آنها قهرمان 
نشوند و ما قهرمان شویم! در حالی که 
هیچ نقشه و برنامه ای و زیرساختی 
برای آینده نداریم. سرمربی تیم ملی 
هم تا جام ملت های آسیا قرارداد دارد 
و خودش هم نمی داند چکاره است. 
ما برنامه ریزی نداریم و بدون برنامه به 

جایی نمی رسیم.«
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با تمام احترامی 
که برای آزمون، 

قلعه نویی و 
فدراسیون 

فوتبال قائل 
هستم، اما 

قلعه نویی و کادر 
فنی تیم ملی 

بیشتر از این باید 
جنم داشته باشند 
که یک بازیکن این 
کار را نکند. ما این 
همه فوتبالیست 

با سابقه ملی 
داریم، یکدفعه 

چه جوری می شود 
که الهویی سر 
درمی آورد و به 
عنوان نفر اول 
کادر ما انتخاب 

می شود. در مورد 
سردار آزمون که 
ارتباط خوبی هم 

با او دارم، اما 
نمی پذیرم که 
بازیکن به جای 

حضور در تیم ملی 
فوتبال برود در 
گنبد و والیبال 

بازی کند

چرخه ای که انجماد 
فکری می آورد

پــس از چرخش هــای فــراوان 
بیــن مربیــان شــاغل در لیــگ 
برتــر فوتبــال کشــور و جابه جــا 
شــدن تعــداد قابــل ملاحظــه ای 
از آنهــا بــا یکدیگــر همــان پازلــی 
شــکل گرفتــه اســت کــه از قبــل 
تصــور می شــد و حکایــت از 
یــن  محــدود شــدن مجــدد ا
مســابقات بــه مربیــان موجــود 
و راه نیافتــن ســایرین بــه ایــن 

عرصــه می کنــد.
در نــگاه نخســت فقــط فــرزاد 
حســین خانی، ابراهیــم اشــکش 
و مازیار زارع که در لیگ بیست 
و دوم شــاغل بودنــد، راهــی بــه 
دوره جدیــد لیــگ نیافته انــد امــا 
دو نفــر اول ســرمربیان مــس 
کرمــان و نفــت مسجدســلیمان 
بودنــد کــه بــه دســته ای پایین تــر 
ســقوط کردنــد و طبعــاً مشــتری 
و خواســتار نداشــتند و تنها زارع 
بــود کــه رنــج نگــه داشــتن ملــوان 
در لیــگ برتــر چنــان آزارش داد 
کــه ترجیــح داد فعــلاً اســتراحت 
کنــد و بــه ســرعت وارد یــک 
ــازه نشــود.  جنــگ فرسایشــی ت
ر  د له  مســأ یــن  مهم تر مــا  ا
چرخــه فــوق نــه اتفاقاتــی کــه 
تقســیم  بلکــه   ، یم برشــمرد
شــدن مجــدد پســت رهبــری 
تیم هــا بیــن همــان مربیــان 

ســت.  ا قبلــی 
ســال ها اســت کــه ایــن رونــد در 
لیــگ برتــر جریــان دارد و مربیان 
در پایــان فصــل فقــط جــای خــود 
را بــا یکدیگــر عــوض می کننــد و 
تــو گویــی ایــن میــراث پــدری و 
ملــک آبــا و اجــدادی آنهــا اســت 
و هیــچ کــس حــق دخل و تصرف 

در آن را نــدارد.
 ایــن رونــد معمــولاً 1۰ تــا 15 
ــان  ســال طــول می کشــد و مربی
موجــود در چرخــه پیــر و پیرتــر 
می شــوند تــا اینکــه ســرانجام 
ن  شــد ضعیــف  ســبب  بــه 
تدریجــی نشان شــان و البتــه 
کهولــت مجبــور بــه تــرک صحنــه 

 . ند می شــو
هــر ســال فقــط یــک یــا حداکثــر 
دو مربــی جدیــد وارد ایــن چرخه 
می شــوند و گاهــی حتــی یــک 
نفــر تــازه هــم بــه ایــن بســاط 
راه نمی یابــد. امســال هــم اگــر 
مارینــوس اوزونیدیــس یونانــی 
را کــه ســرمربی گل گهــر شــده 
و ســعید دقیقــی را کــه همــراه 
ــا شــمس آذر قزویــن از »لیــگ  ب
یــک« بــه لیــگ برتــر ارتقــا یافتــه 
نادیــده بگیریــم، تنهــا مربیــان 
غیرحاضــر در لیــگ بیســت و 
دوم که وارد لیگ بیست و سوم 
شــده اند، ســیروس پورموسوی، 
محمود فکری و رســول خطیبی 
هســتند کــه البتــه هــر ســه نفــر 
ســابقه کار در ادوار قبلی تــر 

لیــگ را دارنــد. 
ایــن بخصــوص شــامل خطیبــی 
می شــود کــه پیشــینه رهبــری 
زی و  ر و ماشین ســا کتــو ترا
آلومینیــوم اراک را دارد و فکــری 
هــم چهــار فصــل پیــش در یــک 
مقطــع کوتــاه اســتقلال تهــران 
را هدایــت کــرد و در لیــگ دو 
ــه نفــت  فصــل پیــش گــذارش ب

مسجدســلیمان هــم افتــاد. 
ایــن گونــه ثابــت مانــدن چرخــه 
مربیــان لیــگ و عــدم ایجــاد 
تنــوع در آن و قلــت مربیــان 
جــوان ســبب انجمــاد فکــری و 
تکــرار همــان ایده هــای قبلــی 
در جریــان مســابقات لیــگ 
می شــود و بــه تبــع آن کلاس 
و فــن لیــگ را پاییــن مــی آورد. 
لیــگ برتــر مــا ده هــا عیــب 
تشــکیلاتی فنــی دیگــر هــم دارد 
امــا ایــرادی کــه برشــمردیم، آثــار 
مضرتــر و دیرپاتــری دارد و بــه 
همیــن ســبب بایــد ســریع تر بــه 
آن رســیدگی کــرد و طرحــی بــرای 
رفــع و حــل آن و بــاز شــدن هــر 
چــه بیشــتر دریچه هــای ورود بــه 
روی مربیــان جوان تــر ریخــت.

 zسرمقاله

وصال روحانی
روزنامه نگار

 zنقل قول

فدراسیون فوتبال

تسلیت به هیأت فوتبال یزد

فدراسیون فوتبال در پیامی به رئیس هیأت فوتبال یزد تسلیت گفت. به گزارش 
ســایت رســمی فدراســیون فوتبــال، در پی درگذشــت ابــوی امیرفرشــاد تفکری، 
رئیــس هیــأت فوتبــال اســتان یزد، فدراســیون فوتبال در پیامی ایــن ضایعه را به 
ایشــان و خانــواده وی تســلیت گفتــه و  بــرای بازماندگانش صبر جزیل خواســتار 
اســت. تفکــری در بهمــن ماه ۱۳۹۹ توســط اعضای مجمع هیأت فوتبال اســتان 
یزد به مدت چهار ســال به عنوان رئیس هیأت فوتبال اســتان یزد انتخاب شــد.

پائولو بنتو

نزدیک به نیمکت امارات

تیــم ملــی فوتبال امارات یکی از حریفــان جدی ایران در این رقابت ها هنوز 
ســرمربی خــود را انتخــاب نکرده اســت. روزنامــه دبی الریاضی نوشــت که 
پائولــو بنتو ســرمربی ســابق تیم ملــی فوتبال کره جنوبــی جدی ترین گزینه 
بــرای نیمکــت امارات اســت. بنتــو مربی باتجربه ای اســت و در جام جهانی 
۲۰۲۲ هدایــت تیــم ملــی فوتبــال کــره جنوبــی را برعهده داشــت کــه بعد از 
شکست سنگین ۴ بر یک برابر برزیل در یک هشتم نهایی از کار برکنار شد.

هومن افاضلی:

ما توان جذب بازیکن با کیفیت خارجی نداریم

هومن افاضلی در مورد انتقادهایی که از حضور بازیکنان خارجی بی کیفیت 
در لیــگ برتــر ایران می شــود، اظهار داشــت: »بــا توجه به شــرایط اقتصادی 
کــه وجــود دارد باشــگاه های ما تــوان جذب بازیکنان باکیفیــت و گرانقیمت 
خارجــی را ندارنــد. اگــر می خواهیم بازیکن با کیفیــت خارجی جذب کنیم تا 
در تیم مــان تفــاوت ایجــاد کند باید رقمی در حــدود یک میلیون تا یک و نیم 

میلیــون دلار هزینــه کنیم که باشــگاه های ما چنین تــوان مالی ای ندارند.«

 ظلم بزرگـــــــــــــی است که در 
جام ملت ها قهرمان شویم!

خداداد عزیزی: سعید الهویی از کجا به تیم ملی آمده؟

    شنبه    17 تیر 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7345 

 یک سفره در بالا پهن است 
و هر کسی یک گوشه ای را می برد

عزیزی درباره اینکه جواد نکونام در تیم استقلال تنها شده است، 
گفت: »این هم از جذابیت های فوتبال است و مدیرعاملی به این 
سرعت کنار می رود. باید دلایل استعفای کریمی و امیری را بدانیم 

تا حرف بزنیم. یک تعداد تیم های صنعتی و دولتی داریم که عجیب 
و غریب دارند پول خرج می کنند و یکسری تیم ها پول ندارند و 

یکسری ارقام معلوم نیست کجا می روند و در فوتبال ما ناپیدا و 
گم هستند. فوتبال ما دولتی است که پولش را دولت می دهد و 
حساب و کتابی در آن نیست. یکسری تیم های خصوصی هستند 

که پول آنچنانی ندارند و بعد آنها در پایین های جدول با هم 
می جنگند. همچنین جنگ و دعوا بین تیم های پولدار می شود که 
دولت هزینه های شان را می دهد و یک سفره در آن بالا پهن است 

و هر کسی یک گوشه ای را می برد.« 

ZOOM


